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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLENARI DE L'AJUNTAMENT  DE  DIA 27 
DE JUNY DE 2024.-

A la  Casa  Consistorial  de  Petra,  a  les  21,10  hores  del  dia  27  de  juny de  2024,  es 
reuneixen en primera convocatòria, als efectes de realitzar sessió pública ordinària del Plenari 
de l'Ajuntament de Petra, els regidors que a continuació es relacionen:
   

Sr. Miquel Jaume Horrach.               
  Sr. Víctor Manuel López Sánchez.     
  Sra. Magdalena Màrquez Ribot.

Sra. Catalina Bujosa Bujosa.
Sr. Rafel Font Bauzà.
Sra. Catalina Gibert Riera.
Sra. Maria Monserrat Oliver Font.
Sr. Pere Josep Bauçà Ferrer.
Sra. Antònia Gual Bauzà.
Sr. Gabriel Sancho Sbert.

No assisteixen: -
      

Actua com a Secretari el qui ho és de la Corporació, Sr. Francisco González Benito, i la 
sessió es celebra a la Casa Consistorial, sota la presidència del batle, Sr.  Salvador Femenias 
Riera.

1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.-

S'aprova,  per  unanimitat  dels  membres  del  Plenari,  l'acta  corresponent  a  la  sessió 
celebrada el 13-5-2024.

2.-  APROVACIÓ  DEFINITIVA  DE  CANVI  D'ÚS  A  ESPAI  DOTACIONAL 
MUNICIPAL, D'ESCOLAR A ESPORTIU.-

 El primer tinent de Batle, Miquel Jaume, actuant també com a ponent per a aquest punt 
de l'ordre del dia, recorda que dins de la sessió plenària anterior ja es va aprovar inicialment la 
proposta de modificar aquest ús esportiu per passar-ho a escolar. Continua dient el ponent que, 
durant  l'exposició  pública  del  dit  acord,  s'ha  presentat  una  al·legació  per  part  de  Sebastià 
Reixac Genovart,  en què diu no entendre l'edicte publicat i en què sol·licita que es torni a 
publicar  aquest  edicte.  Prossegueix  la  intervenció  del  representant  de  l'equip  de  Govern 
municipal, afegint ara que l'al·legació esmentada es va passar informe jurídic de Secretaria, del 
qual comenta alguns dels seus continguts; i que es transcriu íntegrament i literalment en acta, a 
efectes de motivació de la proposta d'acord plenari (d'acord amb el que disposa l'article 88.6 de 
l'LPCAP), que després formularà el regidor ponent:

           INFORME JURÍDICO

Asunto: Consulta formulada por el Alcalde, sobre la alegación presentada por Sebastià Reixac 
Genovart,  con número de registro de entrada 1201 y fecha  14-6-2024, dentro del periodo de 
exposición pública correspondiente al acuerdo plenario de aprobación del cambio de uso de un 
espacio dotacional municipal.
                                                                                                                       

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

93
F7

Q
T2

FD
FF

TZ
95

R
D

H
3Q

YG
J2

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//a

jp
et

ra
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
 d

e 
13

 



2

Fundamento legal del presente  informe:

Se emite el presente en cumplimiento de los artículos 3.3 a) del RD 128/2018 de 16 de 
marzo y 85.1 b) de la Ley balear municipal y de régimen local (20/2006 de 15 de diciembre).

Antecedentes  de hecho y administrativos:

1º) El interesado comunica en su alegación lo publicado en el BOIB, indicando la fecha 
de dicha publicación 18-5-2024.

2º) El interesado dice no entender el anuncio y que ello le causa total indefensión y que 
atenta a su derecho a formular alegaciones.

3º) El interesado afirma no haber encontrado la documentación en la Web municipal.

Informe:

1º) No sabemos si el interesado realmente ha entendido o no el anuncio publicado, pero 
sí sabemos que no se ha producido ninguna indefensión (en el sentido material y objetivo que 
se aplica en la jurisprudencia a este concepto jurídico indeterminado); y ello porque no solo ha 
podido registrar su alegación en el Ayuntamiento, sino también porque el Presidente del mismo 
ha  encargado  un  informe  jurídico  sobre  la  alegación  presentada,  para  proceder  a  su 
contestación. Alguien podrá decir que lo anterior es lo normal y lo es en Derecho, aunque tal 
cosa no coincida con la experiencia personal de quien informa, después de haber presentado 
multitud  de  alegaciones,  durante  la  exposición  pública  de  proyectos  de  ley,  ante  las 
Administraciones estatal y autonómica, sin recibir ninguna respuesta; o multitud de solicitudes 
a Ayuntamientos con el mismo resultado.

Por tanto, aquí no ha habido indefensión alguna y el interesado ha ejercido su derecho a 
presentar alegaciones. Más aún, durante el periodo de exposición pública abierto, el interesado 
pudo también haber consultado al  Ayuntamiento cualquier duda que tuviera sobre el  edicto 
publicado,  por  cualquier  canal  de  los  habilitados  al  efecto  (incluyendo  la  comparecencia 
presencial sin cita); haciendo uso del derecho establecido, en el artículo 13 e) de la LPACAP, 
para cualquier persona en general que se relaciona con una Administración pública y/o del 
derecho  previsto  en  el  artículo  53.1  f)  de  la  misma  ley,  para  cualquier  interesado  en  un 
procedimiento. Pero el interesado no ha utilizado la información pública para informarse, sino 
para presentar una alegación el último día del periodo correspondiente (14-6-2024), diciendo 
que no entiende el anuncio y que se vuelva a publicar.

 2º) Una cosa es que el interesado no encuentre una documentación y otra cosa es que la 
documentación no esté. Así por ejemplo: puede ser que en la Web municipal no se haya subido 
todavía el acta correspondiente, pero es seguro que obraba en oficinas municipales y que si el 
interesado pide dicho documento, se le habría facilitado por algún medio, por ser de acceso 
público general. Y lo mismo se dice con respecto al informe técnico que pudiera haber dentro 
del expediente. Pero volvemos a lo mismo, y es que la conducta administrativa desplegada por 
el  interesado,  en  este  caso,  no  parece  orientada  a  la  subsanación  de  deficiencias  o  al 
conocimiento  del  asunto  en  sí  o  mucho  menos  a  la  mejora  del  acuerdo  aprobado  por  el 
Ayuntamiento. No se trata de hacer aquí un juicio de intenciones, pero cabe advertir que el 
efecto práctico de alegaciones y solicitudes como la que nos ocupa (muy reiteradas y constantes 
por parte de este y otro vecino) es un perjuicio para la gestión municipal, porque consumen un 
tiempo  que  no puede  ser  dedicado  a  una  atención  justa,  equitativa  y  equilibrada  para  los 
diferentes servicios públicos que tiene encomendados esta administración municipal (algunos 
de Orden público) y que se ve desviada en cierta medida hacia los intereses particulares de dos 
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personas.

3º) Por lo que respecta al tema del acceso a la documentación municipal, solamente 
informar por último que: los interesados tienen derecho de acceso a la que legalmente esté 
abierta para los mismos, pero no tienen un derecho de acceder a la misma en la forma en que 
ellos digan o por el canal que ellos quieran recibirla o por el medio que le impongan a la  
Administración municipal, salvo cuando la norma aplicable obligue a que tal Administración 
disponga  de  una  determinada  vía  de  acceso,  con  carácter  obligatorio  para  los  casos 
correspondientes. Y ello es así debido a la potestad de autoorganización que se reconoce a las 
entidades locales, dentro del artículo 4.1 a) de la LBRL. Es decir: al Ayuntamiento le compete 
organizar sus servicios de acceso a la información municipal, en función de sus recursos, su 
capacidad de gestión y de control y respetando las normas, principios y fines que le rigen y que 
justifican su existencia y actuación; y que no tienen porqué coincidir con la conveniencia de un 
vecino (el cual puede pretender, por ejemplo, que le manden los papeles municipales a su casa). 

Conclusiones:

1ª)  Teniendo  en  cuenta  los  antecedentes  administrativos  y  de  hecho  (comportamiento 
administrativo del interesado en relación con el asunto: cuándo alega, lo que pide y lo que no 
ha pedido), considero que el Sr. Reixac no ha ejercitado su derecho a presentar alegaciones 
(recogido en el  artículo 53.1 e)  de la  LPACAP) conforme a las  exigencias  de la  buena fe 
(artículo 7.1 del Código Civil). Y es la 1ª vez  que veo cómo alguien alega en una exposición 
pública, no haber entendido el edicto correspondiente; y pide a la Administración pública que 
vuelva a publicar dicho edicto, precisamente el día en que termina dicha exposición pública; 
pero menos todavía he visto alguna vez que alguna Administración pública haya hecho caso a 
semejante petición.  

2ª)  A la  vista  de lo  anterior,  considero igualmente que  nos  encontramos ante un abuso de 
derecho  (o  un  ejercicio  abusivo  o  antisocial  del  mismo,  por  tener  como  resultado  un 
entorpecimiento  innecesario  de  la  Administración  de  la  colectividad),  a  la  vista  de  las 
circunstancias en las que se ha ejercitado, en este supuesto, el derecho a presentar alegaciones 
por un ciudadano; pues entiendo que se han sobrepasado los límites normales del ejercicio del 
mismo, posiblemente con una finalidad no declarada, como por ejemplo: entorpecer y bloquear 
el  funcionamiento  de  los  servicios  municipales  o  acosar  a  un  alcalde  y/o  a  un  secretario 
municipal por rivalidad política, ideológica profesional, etc. En este sentido, hay que recordar 
lo dispuesto en el artículo 7.2 del Código Civil, donde se dice literalmente lo que sigue

La Ley  no  ampara el  abuso del  derecho o  el  ejercicio  antisocial  del  mismo.  Todo acto  u 
omisión que por la intención de su autor, por su objeto o por las circunstancias en que se 
realice sobrepase manifiestamente los límites normales del ejercicio de un derecho, con daño 
para tercero, dará lugar a la correspondiente indemnización y a la adopción de las medidas 
judiciales o administrativas que impidan la persistencia en el abuso.

3ª) La Administración Pública carece de habilitación legal para volver a publicar un edicto, 
después de terminar la exposición pública correspondiente al primero, porque se lo pida alguien 
que dice no haber entendido dicho edicto. Y como la Administración Pública está vinculada 
positivamente con respecto a la ley, por su sometimiento pleno a a la misma (artículos 9.3 y 
103.1 de la Constitución); la conclusión a extraer es la que sigue: el Ayuntamiento solo puede 
hacer aquello que la ley le impone o le permite (no cualquier cosa que se le ocurra pedir a 
cualquier vecino); y la ley no impone, ni permite, la publicación de un 2º edicto, porque un 
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interesado diga no haber entendido el 1º. El cumplimiento de las leyes que sostiene el Estado de 
Derecho  en  un  país,  no  puede  hacerse  depender  del  mayor  o  menor  (o  mejor  o  peor) 
entendimiento  de  una  persona en  particular;  pues  como se  dice  dentro  del  último artículo 
citado:  La  Administración  Pública  sirve  con objetividad los  intereses  generales  y  actúa  de 
acuerdo con el  principio de eficacia y con sometimiento pleno a la ley y al  Derecho. Nos 
podemos  imaginar  lo  eficaz  y  objetiva  que  sería  la  referida  Administración  en  su 
funcionamiento, si la bastara con una alegación de no entender por parte de alguien, para que 
aceptara repetir un trámite y retrasar con ello más de un mes un procedimiento. Pero ya digo 
que, afortunadamente, dicha conducta se encuentra vedada desde hace, por lo menos, casi 5 
decadas, con la norma que cito.    

Por todo lo anteriormente expuesto, el abajo firmante formula la siguiente

Propuesta de Resolución:

Que por parte del Pleno municipal, se desestime la alegación presentada, por infracción 
del artículo 7 del Código Cívil y por aplicación del artículo 103.1 de la Constitución; pues la 
Administración Pública carece de habilitación legal para volver a publicar un edicto, después 
de terminar la exposición pública correspondiente al primero, porque se lo pida alguien que 
dice no haber entendido dicho edicto.

Todo ello según mi leal saber y entender, salvo mejor informe, y no obstante lo cual, 
decidirá el Pleno municipal con superior criterio.

En Petra a  20 de junio de 2024.
          EL SECRETARIO MUNICIPAL
     
           Fdo: Francisco González Benito.
 

Finalitza  el  primer  torn  el  ponent,  proposant  la  desestimació  de  la  única  al·legació 
presentada, pels motius que s'han fet constar prèviament, i l'aprovació definitiva del canvi d'ús 
d'un espai de titularitat municipal, ara amb un ús global dotacional esportiu i ubicat a l'illeta 
centrada entre els carrers Pare Miquel de Petra, Escultor Guillem Galmés, dels fideus i d'en 
Botelles; canviant aquest ús d’esportiu a escolar.

Després ve el torn per a l'altre grup municipal, diferent del de l'equip de Govern, i és el 
portaveu de Més, Pere Josep Bauçà, que intervé afirmant que la cosa és més senzilla que això 
de  l'informe  jurídic  presentat  pel  Secretari,  perquè  quan  es  va  aprovar  l'acord  inicial,  els 
regidors ho van entendre; però després es publica al BOIB el següent:  A la sessió plenària 
ordinària que va tenir lloc el dia 13 de maig de 2024, es va aprovar inicialment, per majoria de 
més de 3/4 dels regidors que componen el Plenari (9 sobre 11), un acord per modificar l'ús 
detallat dins un equipament definit per les NNSS per a un espai de titularitat municipal amb un 
ús global dotacional esportiu i situat a la illeta centrada entre les carrers Pare Miquel de 
Petra, Escultor Guillem Galmés, dels Fideus i d'en Botelles.

Acabada la lectura del regidor, aquest afegeix que en cap moment no es diu que l'ús 
passi d'esportiu a escolar.

Escoltat això el Secretari municipal sol·licita l'ús de la paraula al Batle, d'acord amb el 
que disposa l'article 94.1 d) del ROF i/o 13.15 del ROM, afirmant que no és obligat posar-ho 
tot en un edicte, perquè per això s'obre el període d’informació pública, en què els interessats 
puguin obtenir  les dades que necessitin;  i que n'hi ha prou amb una referència,  com ara la 
ubicació, en aquest cas, perquè algú pugui veure si li interessa o afecta l'assumpte. En qualsevol 
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cas,  segueix dient  el  funcionari  esmentat,  no li  sembla malament,  sinó  bé que s'hagués fet 
constar a l'edicte el que ha dit Pere; però que no és necessari, ni és legalment obligatori, posar 
tot l'acord plenari en un edicte d'aprovació inicial.

Al 2n torn per al grup municipal de Més, el seu portaveu Pere Josep Bauçà, recorda que 
tant la Direcció de l'Escola,  com l'Associació de les famílies afectades, s'han manifestat en 
contra de l'acord ara proposat i demana que sigui reconsiderat; després d'això anuncia Pere el 
vot en contra del seu grup municipal.

Ja en el torn final per al ponent, Miquel Jaume diu que no li ve de nou que el grup 
municipal de Més  votarà vagi a votar  en contra, però que vol deixar clar que l'únic que fa 
l'equip de Govern és passar a ús escolar una cosa que era d'ús escolar, però que es feia servir 
com a esportiva. Acabades les intervencions dels grups municipals, el Sr. Batle sotmet a votació 
la proposta d'acord plenari del regidor ponent per a: desestimar l'única al·legació presentada, 
pels  motius  que  s'han  fet  constar  prèviament  en  informe  de  Secretaria,  i  per  modificar 
definitivament l’ús detallat en un equipament definit per les NNSS com a espai de titularitat 
municipal amb un ús global dotacional i situat a la illeta centrada entre les carrers Pare Miquel 
de Petra, Escultor Guillem Galmés, dels fideus i  d'en Botelles;  canviant dit ús d’esportiu a  
escolar. I a la votació haguda seguidament sobre aquesta proposta s'obté el resultat següent:

Vots emesos: 11
Vots a favor: 9 del PI
Vots en contra: 2 de Més per Petra
Abstencions: 0.

 S'aprova definitivament,  per  majoria  de més  de  3/4  dels  regidors  que  componen el 
Plenari (9 sobre 11), la proposta més amunt transcrita.

3.-  APROVACIÓ DEFINITIVA DE LA MODIFICACIÓ PUNTUAL DE NNSS 
NÚM. 3/2022 (DEXAILLERIA).-

El primer tinent de Batle, Miquel Jaume, actuant també com a ponent per a aquest punt 
de l'ordre del dia, recorda que ja estam a la fase final d'aquesta altra modificació, que al contrari 
que l'anterior inclou molts documents, tot i ser també relativament senzilla. Després d'això, el 
primer  tinent  de  Batle  fa  un  resum  del  que  s'ha  actuat:  informes,  tràmits  d'altres 
administracions,  modificacions  de  la  proposta  inicial  i  una  revisió  jurídica  general  de  la 
documentació final per part del Secretari municipal; atès que en aquest cas, com a l'anterior, 
explica  el  regidor  ponent,  l'aprovació  definitiva  la  fa  l'Ajuntament  i  no el  Consell  Insular. 
Acaba el primer torn el portaveu de l'equip de Govern municipal formulant la seva proposta 
d'acord plenari per a aquest assumpte de l'ordre del dia, en aquests termes: Qualificar una part 
de la parcel·la rústica 416 del polígon 1 (on s'ubica el parc verd municipal), com a sistema 
general municipal d'infraestructura i equipament per a la implantació d'una activitat de recollida 
municipal de residus; essent la superfície d'aquest sistema general municipal d'infraestructura 
(SSGG· INF) de 620 m², segons es detalla al document que s'incorpora a les NNSS, com una 
nova fitxa, que és transcriu literalment més avall:

“3 Fitxa del sistema general
S’incorpora a les NNSS de Petra una nova fitxa del Sistema General d’Infraestructures.
Fitxa del SSGG-INF Son Gall. SSGG· INF Son Gall Sistema general d’Infraestructures.
Situació: Part del Polígon 1 parcel.la 416.
Titularitat: Propietat municipal
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Superfície: 620,00 m2.

FITXA URBANÍSTICA
Classificació: Sòl rústic
Qualificació: SSGG· INF, Parc Verd
Parcel.la mínima: La existent.
Edificabilitat màxima: 0,1 m2/m2
Ocupació màxima: 1,00 m2/m2
Alçada total: 4,50 m (1 planta)
Mesures d’accessibilitat:
L’accés  al  recinte  es  manté  pels  laterals  del  magatzem  municipal.  S’haurà
de  mantenir  aquest  espai  lliure  de  vegetació  i  elements  que  impedeixin  la
vista a ambos carrers.

Mesures d’Integració paisatgística:
•Disseny  de  les  construccions.  Les  noves  construccions  tindran  les
dimensions  mínimes  per  a  donar  resposta  a  les  necessitats  funcionals  i,  en
cap cas, superaran els 4,50 metres d’altura total
•S’ha  de  crear  una  pantalla  verda  als  laterals  i  al  fons  de  la  parcel.la,  a
base  d’espècies  vegetals  autòctones  de  baix  requeriment  hídric,
preferentment  existents  en  l’entorn  proper,  amb  una  alçada  mínima  de  3
metres  i  frondositat  suficient  per  tal  de  minimitzar  la  intervisibilitat  i
disminuir l’impacte acústic.
•En  les  edificacions  i  en  els  tancaments  exteriors  s’utilitzaran  tècniques
constructives  tradicionals,  així  com  les  condicions  d’estètica  i
d’integració paisatgística recollides a la norma 22 del PTIM.

•La  il·luminació  del  recinte  dirigirà  sempre  cap  a  terra,  utilitzant  sempre
lluminàries  de  baix  consum.  L’alçària  màxima  dels  bàculs,  es  limitarà  a  3
metres.

Mesures ambiental i eficiència energètica.
•Es  complirà  amb  els  criteris  d’eficiència  energètica  establerts  en  l’article
25  del  PDSRNPM,  mitjançant  mesures  ambientals  i  d’eco  disseny
adequades en els edificis i potenciant l’ús d’energies renovables.
•Per  produir  electricitat  s’instal·laran  panells  fotovoltaics  (situats  a  coberta
o  en  una  zona  de  poc  impacte  visual)  i  s’ha  de  preveure  un  aljub  per  a
la  recollida  i  reutilització  de  les  aigües  pluvials  per  al  reg  i  tasques  de
neteja.

Altres mesures:
Mesures CMAIB
1.  El  futur  projecte  de  deixalleria  haurà  de  preveure  la  retirada  i  gestió  de
tots  els  elements  existents  de  l’actual  activitat  municipal  de  recollida  de
residus,  així  com  preveure  mesures  per  a  optimitzar  la  gestió  dels  recursos  hídrics  i  de 
l’energia, i per a assolir la seva neutralitat climàtica.
2.  El  disseny  de  la  nova  instal·lació  haurà  de  preveure  que  el  seu  sòl  estigui  totalment 
impermeabilitzat i amb un sistema de recollida de lixiviats que permeti assegurar que en cap 
cas les aigües pluvials puguin arrossegar part dels lixiviats fora de l’àmbit, així com complir la 
resta de requisits especificats tant a la Guia tècnica per a la implantació i gestió de deixalleries 
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7

del Servei de Residus i Sòls Contaminats, i al Pla Director Sectorial de Residus no Perillosos de 
l’illa de Mallorca (PDSRNPMA).
3.  Atès  que  l’àmbit  d’actuació  es  localitza  sobre  una  massa  subterrània
amb  moderada  vulnerabilitat  a  la  contaminació,  durant  l’execució  de  les
obres  de  la  deixalleria  s’hauran  de  preveure  les  màximes  precaucions  per
evitar  l’abocament  de  substàncies  contaminants,  incloses  les  derivades  del
manteniment  de  les  maquinàries,  d’acord  amb  l’annex  I  de  la  Llei  6/1999,  de
3  d’abril,  de  les  directrius  d’ordenació  territorial  de  les  Illes  Balears  i  de
mesures tributàries.

Estudi Ambiental
-  El  projecte  ha  de  respectar  les  mesures  correctores  especificades  al
Document ambiental estratègic adjunt.

Estudi de Mobilitat.
- No se’n detallen.

Integració Paisatgística.
• Les  noves  construccions  tindran  les  dimensions  mínimes  per  a
donar  resposta  a  les  seves  necessitats  funcionats  i  s’haurà  de
tenir en compte la seva altura.
• Creació  d’una  pantalla  verda  en  tot  el  perímetre  del  recinte,  a
base  d’espècies  vegetals  autòctones  de  baix  requeriment  hídric,
preferentment  existents  en  l’entorn  proper  i  amb  una  frondositat
suficient  per  tal  de  minimitzar  la  intervisibilitat  i  disminuir  també
l’impacte acústic.
• La  il·luminació  del  recinte  haurà  d’estar  dirigida  directament  cap
a terra, utilitzant sempre lluminàries de baix consum.

• S’haurà de conservar la vegetació existent actualment.
• En  la  mesura  del  possible,  s’haurà  de  minimitzar  la  superfície
asfaltada.
• Es tindrà present allò especificat en l’article 22 del PTIM.

Carreteres
a)  Els  tancaments  perimetrals  i  zona  d'aparcament,  si  fos  el  cas,  se  situaran
fora  de  la  zona  de  domini  públic  i  a  una  distància  superior  als  tres  (3)  metres
de l’aresta exterior de l’explanació.
b)  L'alçada  màxima  total  del  tancament  no  serà  superior  a  la  meitat  de  la
distància a l'aresta d’explanació.
c)  Les  barreres  vegetals  i  els  cavallons  de  terra,  si  fos  el  cas,  se  situaran
darrere del tancament.
d)  Totes  les  instal·lacions  fixes  de  la  nova  instal·lació  hauran  d’estar  més
enllà de la zona de protecció.
e)  Les  canalitzacions  soterrades,  si  fos  el  cas,  se  situaran  fora  de  la  zona  de
domini  públic  i  a  una  distància  superior  als  tres  (3)  metres  o  vuit  (8)  metres  de
l’aresta  exterior  de  l’explanació,  per  a  canalitzacions  d’interès  públic  i  privat,
respectivament.
Ordenació del territori.
Tot  i  que  l’aprovació  inicial  de  la  present  Modificació  puntual,  es  recomana
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8

que  el  futur  projecte  compleixi  les  determinacions  de  la  Modificació  núm.  3
del PTM:
- Norma 42.Mesures bioclimàtiques en l’edificació.
- Norma 44.Contaminació lumínica.
- Norma 45. Contaminació acústica.
Avaluació d’impacte de gènere.”

Després ve el torn per a l'altre grup municipal, diferent del de l'equip de Govern, i és el 
portaveu de Més, Pere Josep Bauçà, que intervé preguntant si s'ha corregit la documentació 
segons l'informe final de Secretaria abans de la proposta final. Per contestar això, el President 
requereix al responsable del lloc  de treball  indicat, el qual comença per fer-ne una revisió i 
després conclou dient que alguna cosa del seu informe no hauria estat tinguda en compte, com 
esmentar expressament la llei estatal  de residus en vigor.  Pel que fa a la resta de coses, el  
funcionari  que  intervé  comenta  que  potser  el  regidor  ponent  pot  ajudar-nos  a  trobar  més 
fàcilment les esmenes efectuades en els documents corresponents, com a conseqüència de les 
observacions apuntades a l'últim informe de Secretaria.

El ponent, per la seva banda, utilitza el seu 2n torn per dir-li al portaveu de Més que el 
que està plantejant ara era una feina pròpia de la Comissió, però de totes maneres, afegeix 
Miquel Jaume, que alguna esmena no resultava procedent per no venir al cas, com això de 
l'aprovació inicial, perquè ja s'havia fet prèviament. El portaveu de Més renuncia al seu 2n torn 
i aleshores el Sr. Batle sotmet a votació la proposta d'acord plenari, anteriorment formulada pel 
regidor ponent, amb obtenció del resultat següent:

Vots emesos: 11
Vots a favor: 9 del PI
Vots en contra: 0
Abstencions: 2 de Més per Petra.

S'aprova definitivament,  per  majoria  de més  de  3/4  dels  regidors  que  componen el 
Plenari (9 sobre 11), la proposta més amunt transcrita.

4.- MOCIONS,   ESCRITS, SOL·LICITUDS I INFORMACIONS.-  

a) Moció relativa al tabac assumida pel grup municipal PI:

 En aquest  cas  és  el  Sr.  Batle,  qui  actua  com a  representant  del  dit  grup municipal,  
procedint a la lectura en veu alta del text de la moció que seguidament es transcriu:

“DECLARACIÓ INSTITUCIONAL PER LA PRIMERA GENERACIÓ DE JOVES LLIURE DE 
TABAC

Segons les dades de l'Organització Mundial de la Salut, cada any moren més de 8 milions de 
persones en el  món a causa del tabac: més de 7 milions d'aquestes defuncions es deuen al 
consum directe de tabac i,  al voltant de 1,3 milions, són conseqüència de l'exposició de no 
fumadors al fum aliè .

El tabac és, a més, el causant de més del 80% de casos de càncer de pulmó i laringe, però 
també d'entre el 30% i el 50% de casos de càncer de bufeta, orofaringe, esòfag o boca. Fins a 
16 tipus diferents de càncer estan associats al seu consum.
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En Illes Balears, el 22% dels joves entre 14 i 18 anys diu haver fumat en els últims trenta dies, i  
al seu torn el 54% dels estudiants entre les mateixes edats reconeix haver provat alguna vegada 
un cigarret electrònic. Segons dades de l'Observatori del Càncer de l'Associació Espanyola 
Contra el Càncer, la xifra de prevalença se situa en 1.673 cada 100.000 habitants, mentre que 
la mortalitat es troba en 201 cada 100.000 habitants.

En aquest context, resulta necessari prevenir l'hàbit tabàquic i les noves formes de consum en la 
societat atès que representen un problema de salut per a tota la població, especialment per als 
joves, amb l'objectiu d'impulsar la Primera Generació de Joves lliures de tabac per a 2030.

A través de l'educació, la informació i la sensibilització, promovent polítiques públiques que 
protegeixin els nens, nenes i joves per a promoure un canvi real i garantir el dret de totes les 
persones a viure de manera sana i en un ambient saludable.

Aquest és un compromís amb la generació present i les noves generacions i requereix una acció 
concertada a nivell individual, comunitari i governamental.

És per això, que, en el marc de la protecció de la joventut enfront del tabaquisme i els nous 
productes del tabac, s'insta el Ple de l'Ajuntament de Petra a:

• Adherir-se  a  l'Aliança  del  Moviment  de  Joves  Sense  Tabac,  assumint  l'objectiu 
d'aconseguir la Primera Generació de Joves lliures de tabac l'any 2030 i comprometent-se a 
promoure polítiques que promoguin entorns que no convidin als joves a fumar.

No havent-hi posteriors intervencions es passa a la votació sobre aquesta altra moció, en 
la qual resulta aprovada per la unanimitat dels regidors del Plenari.

b) Moció del grup municipal de Més per Petra relativa a Illetes climàtiques.

A la defensa que fa d'aquesta moció la portaveu del grup Més, Antònia Gual Bauzà, 
explica el concepte de referència i la seva proposta perquè l'Ajuntament augmenti les zones 
verdes i d'ombra als espais públics, com a forma de resistir les onades de calor que es pateixen. I 
després procedeix a la lectura en veu alta del text de la moció que seguidament es transcriu:

“MOCIÓ PER LA CREACIÓ D'ILLES CLIMÀTIQUES A PETRA

EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Davant els efectes creixents del canvi climàtic,  amb temperatures cada vegada més elevades 
durant períodes de temps més llargs i amb ones de calor cada vegada més freqüents durant els 
mesos d'estiu, és fonamental que les nostres ciutats i pobles adoptin mesures  per  mitigar  aquests 
efectes i millorar la qualitat de vida dels ciutadans. Les illes climàtiques són una solució efectiva 
per reduir la temperatura en les àrees urbanes,augmentar els espais verds, millorar la qualitat 
de l'aire i crear ambients més saludables i agradables per a la població.

L'estratègia  de  les  illes  climàtiques  consisteix  en  la  implementació  de  diverses  mesures,  com 
l'increment  de  la  vegetació,  la  utilització  de materials  reflectants,  la  incorporación  d'elements 
aquàtics, la creació de zones d'ombra i la millora de la ventilació urbana.

Aquestes accions, fomentades i subvencionades per les diferents administracions, no només ajudaran C
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a mitigar els efectes de l'illa de calor urbana, sinó que també contribuiran  a la sostenibilitat i la 
resiliència del nostre municipi.

Alguns dels espais en els que es podrien dur a terme aquests refugis climàtics serien, per exemple:
- El patis de les escoles, tant d’infantil com de primària
- Els jardins i el parc de les Escoles Velles
- Les instalacions esportives de Na Capitana
- Parc de la Rectoria Vella
- Estació Vella
- Qualsevol altre espai municipal en el que es puguin fer les actuacions abans esmentades

PROPOSTA D’ACORDS

Per tot l'exposat, el grup municipal Més per Petra proposa al Ple de l'Ajuntament de Petra l'adopció 
dels següents acords:

1. Elaborar un pla específic per a la creació d’illes climàtiques a Petra, que inclogui les  següents 
accions:
- Incrementar el nombre de parcs, jardins i zones verdes amb la plantació d'arbres autòctons
- Promoure la instalació de jardins verticals i cobertes verdes als edificis municipals
- Utilitzar materials de construcció que reflecteixin més llum solar i absorbeixin  menys 

calor, com paviments fresc
- Instal·lar pèrgoles, tendals i altres estructures per proporcionar ombra a les àrees públiques

2. Desenvolupar campanyes educatives i de conscienciació dirigides a la ciutadania sobre els beneficis de 
les illes climàtiques i com poden colaborar en la seva creació i manteniment

3. Establir colaboracions amb experts en urbanisme i sostenibilitat per garantir l'eficàcia  del pla, 
així com explorar fons de finançament europeus i altres subvencions destinades a projectes 
de millora ambiental i lluita contra el canvi climàtic

4. Establir un sistema de seguiment i avaluació contínua del pla per assegurar-ne la implementació 
efectiva i ajustar-lo segons les necessitats i els resultats obtinguts”

Acabada la intervenció anterior, el portaveu de l'altre grup municipal, Miquel Jaume, 
afirma que a la moció s'obliga l'Ajuntament a fer coses. A això afegeix Miquel: que li sembla 
molt bé la “filosofia” de la moció i que de fet l'equip de Govern municipal ja l'està aplicant.  
Però continua dient  el  representant  del  PI,  que no votarà  a  favor  d'imposar-nos  a  nosaltres 
mateixos  obligacions  que  després  no  puguem  complir  per  manca  de  finançament.  Segons 
comenta el regidor abans esmentat, l'Ajuntament no pot fer gairebé res amb fons propis, per la 
qual cosa conclou dient que hi ha intenció de fer les coses que es proposen a la moció, però 
sense comprometre's-hi. En el següent torn per a la ponent, la regidora del grup municipal Més, 
Antònia Gual Bauzà, valora com una cosa positiva el plantejament del portaveu del PI, encara 
que aquest grup no aprovi la moció ara presentada.

Mancant posteriors intervencions, el Sr. Batle sol·licita que es voti la moció prèviament 
transcrita. I com a conseqüència de la votació efectuada s'obté el resultat següent:

Vots emesos: 11
Vots a favor: 2 de Més per Petra
Vots en contra: 9 del PI
Abstencions: 0. C
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Es rebutja per tant, per majoria de més de 2/3 dels regidors del Plenari presents (9 sobre 
11), la moció a dalt referenciada.

c) Moció del grup municipal de Més per Petra, relativa a la reprovació del President del 
Parlament Balear.

La defensa d'aquesta altra moció també és a càrrec de la regidora del grup Més, Antònia 
Gual Bauzà, que procedeix a la lectura en veu alta del text de la moció que seguidament es 
transcriu en la seva integritat:

“MOCIÓ         PER         DEMANAR         LA         DIMISSIÓ         DE         GABRIEL         LE         SENNE         COM         A         PRESIDENT     
DEL         PARLAMENT     DE     LES     ILLES     BALEARS  

A proposta del grup municipal de MÉS per Petra a l’Ajuntament de Petra es sotmet a la 
consideració del PLE la següent

MOCIÓ
Aquest dimarts, 18 de juny de 2024, durant el debat parlamentari de presa en consideració de la 

derogació  de  la  Llei  de  memòria  democràtica  a  les  Illes  Balears,  promoguda  pel  grup 
parlamentari de VOX, el president de la institució, Gabriel Le Senne (VOX) ha esqueixat un 
cartell amb fotografies  de  víctimes  de  la  dictadura  que  la  vicepresidenta  segona  del 
Parlament, Mercedes Garrido, havia col·locat al seu ordinador personal. L’acte s’ha produït 
durant un atac d’ira i ràbia impròpia d’un president d’una institució com el Parlament de 
les Illes Balears, en la que també ha tancat l’ordinador de la Vicepresidenta violentament. 
Uns actes que han vingut seguits per l’expulsió de la cambra de la pròpia Mercedes Garrido 
i de Pilar Costa, secretària segona de la mesa del Parlament. Expulsió propiciada pel propi 
Le Senne, com a crida a l’ordre sense citar cap article del Reglament del Parlament de les 
Illes Balears.

L’actuació violenta de Gabriel Le Senne, impròpia i inèdita a la nostra institució parlamentària, 
no pot quedar sense una resposta ferma de la democràcia. De forma conseqüent, amb això 
darrer, totes les institucions democràtiques, els agents polítics i la societat civil haurien de 
dur a terme una reacció contundent contra aquest acte mai vist, violent i inadequat.

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Petra adopta el següents

ACORDS

Primer.-L’Ajuntament de Petra mostra el seu suport i solidaritat a les diputades socialistes i 
membres de la mesa del Parlament, la Sra. Mercedes Garrido i la Sra. Pilar Costa, qui han 
patit l’atac violent i desmesurat del President del Parlament.

Segon.- L’Ajuntament de Petra reprova l’actuació violenta i injustificable duta a terme per part 
del President del Parlament de les Illes Balears, Gabriel Le Senne, produïda contra la Sra. 
Garrido i la Sra. Costa, diputades socialistes (PSIB) i membres de la mesa del Parlament. C
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Tercer.- L’Ajuntament de Petra, per tot l’exposat, demana a Gabriel Le Senne la seva dimissió 
immediata com a president del Parlament de les Illes Balears.

Quart.-En el cas de no produir-se la dimissió esmentada en el punt tercer d’aquesta moció, 
l’Ajuntament  de  Petra  insta  als  distints  grups  parlamentaris  del  Parlament  de  les  Illes 
Balears a que duguin a terme un acord i iniciïn els tràmits per cessar a Gabriel Le Senne 
del càrrec de president del Parlament de les Illes Balears.

Cinquè.- L’Ajuntament de Petra referma el seu compromís en defensa de la Llei per la memòria 
democràtica de les Illes Balears i insta a que la norma no sigui derogada.”

Acabada la lectura esmentada anteriorment, toca el torn per al portaveu de l'altre grup 
municipal, Miquel Jaume, afirmant que els membres del seu grup, com a persones particulars, 
tenen clar que l'actitud del President del Parlament Balear va ser vergonyosa; però no tenen clar 
que l'Ajuntament s'hagi de ficar en aquest assumpte. La intervenció anterior suscita dubtes a la 
regidora ponent i sol·licita que es pronunciï sobre això el Secretari municipal. El Sr. President 
autoritza la intervenció del funcionari al·ludit, a efectes d’assessorament. El Secretari municipal 
informa primerament que no se li ha sol·licitat informe jurídic sobre aquest assumpte, cosa que 
és  lògica  perquè  es  tracta  d'una  moció  de  contingut  polític.  Això no obstant,  el  funcionari 
interpel·lat s'ofereix per posar una mica de context al tema des del punt de vista jurídic i diu el  
següent: quan el Tribunal Constitucional espanyol i el Tribunal europeu han vist casos similars 
per trencament de fotos o crema de retrats, els varen acceptar com a inclosos dins l'àmbit de la 
llibertat d'expressió; la qual cosa és discutible per al Secretari, en el cas de les cremes, ja que la 
comissió d'una  infracció  en  matèria  de  residus  opera  com a  límit  a  l'exercici  legítim de  la 
llibertat  d'expressió,  encara  que  sigui  un  dret  fonamental.  D'altra  banda,  continua  dient  el 
funcionari  esmentat,  el  Govern espanyol ha posat a treballar la fiscalia perquè cerqui algun 
delicte en el que ha passat dins del Parlament Balear; no constant que ho hagi trobat i això 
malgrat que el Ministeri Fiscal a Espanya funciona respecte al referit Govern com “la veu del 
seu amo”, en paraules del funcionari que informa.

Dins del 2n torn per a la regidora ponent, Antònia Gual fa esment als delictes d'odi i 
llavors  el  Secretari  municipal  aclareix que  aquesta  figura  es  va crear  per  a  la  protecció de 
col·lectius històricament reprimits, com homosexuals i minories ètniques, però no per protegir 
caps de Estat. La regidora ja indicada esmenta les víctimes de la Guerra Civil espanyola, però el 
Secretari  descarta:  tant  la  seva  condició  de  minoria,  ja  que  serien  gairebé  la  meitat  de  la 
població, com que el trencament d'una foto o el tancament d'un ordinador siguin violència en 
sentit rigorós, en no haver-hi persona com a víctima, sinó força en les coses. I finalitza la seva 
intervenció el Secretari municipal opinant que l'Ajuntament no té competència per ocupar-se de 
l'assumpte  referit  a  la  moció,  ja  que  ha  sorgit  en  una  altra  institució  i  no  concerneix  al 
Consistori.

No  havent-hi  posteriors  intervencions,  el  Sr.  Batle  sol·licita  que  es  voti  la  moció 
prèviament transcrita. I en la votació efectuada s'obté el resultat següent:

Vots emesos: 11
Vots a favor:  2 de Més per Petra
Vots en contra: 9 del PI
Abstencions: 0.
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Es rebutja per majoria de més de 2/3 dels regidors del Plenari presents (9 sobre 11), la 
moció a dalt referenciada.

d) Pel que fa a la part d'informacions, dins aquest punt de l'ordre del dia, intervé primer 
la regidora de cultura, Catalina Gibert, informant sobre una exposició dels arxius històrics de 
Mallorca; i en concret, fa referència a un llibre d'actes de fa 400 anys, corresponent a Petra, on 
constava  la  cessió  d'un  terreny  a  uns  frares  perquè  ensenyessin  a  escriure  els  infants  i 
atenguessin els malalts. Després fa ús de la paraula el segon tinent de Batle delegat d'esports, 
Víctor Manuel López, amb informació sobre la piscina i els camps de futbet, vòlei i bàsquet. A 
continuació, intervé la regidora delegada de festes, Magdalena Màrquez, la qual anuncia que 
anirà publicant informació sobre els propers esdeveniments festius a les xarxes socials. Així 
mateix, intervé després el primer tinent de Batle, Miquel Jaume, parlant dels mals de cap que 
hauria implicat l'assumpte de la nova escoleta, per als membres de l'equip de Govern municipal, 
repassant els antecedents del tema quant a la seva ubicació. Pel que fa al descontentament de 
membres de la comunitat escolar de Petra, al·ludit en una intervenció anterior del regidor de 
Més, afirma el portaveu del PI, Miquel Jaume, que als membres de l'equip de Govern municipal, 
oficialment, no els ha arribat res d'això. Però afegeix el regidor Jaume, que sí que és cert que 
han escoltat gent que està en contra que s'ubiqui l'escoleta al pati de l'escola; el qual és qualificat 
pel primer tinent de Batle, com a amorf. Acaba la seva intervenció el representant esmentat del 
PI, informant que actualment l'arquitecta municipal està redactant un projecte juntament amb 
altres tècnics i que el termini per executar les obres serà com a mínim d'un any. I finalment 
recorda l'esmentat regidor, que els membres de l'equip de Govern municipal volen escoleta i que 
la Conselleria d'Educació n'assumirà el cost i farà les obres, però que caldrà esperar un o dos 
anys; afegint que no es perd la subvenció, sinó que es guanya i que de moment escola hi ha. 
Acaba ja la intervenció del portaveu del PI, dient que ara queda tot obert a altres opcions o 
possibilitats i que els doblers rebuts d'altres administracions, i no utilitzats per l'Ajuntament, es 
tornaran. Després hi ha una altra intervenció final, que en aquest cas prové del Sr. Batle, donant  
compte de  les  darreres  compres  d’immobles  realitzades  per  l’Ajuntament;  i  així  es  refereix 
Salvador a l'adquisició de Can Tofolet, com a fase inicial de la ronda que es farà seguidament, i 
també  a  2  immobles  més  adquirits  per  la  zona  de  la  via  fèrria,  quedant  així  de  propietat 
municipal.

5.-   DECRETS DE BATLIA.-  

Com que no es produeixen intervencions, quant a aquest altre punt de l’ordre del dia, el 
Sr. Batle dóna pas al següent.

6.- INTERPEL·LACIONS, PRECS I PREGUNTES.-

  No havent-hi interpel·lacions, precs o preguntes, el Sr. President, Salvador Femenias, 
dóna per finalitzada aquesta sessió plenària,  essent les 22,21 hores. Després d'això,  el Batle 
ofereix un torn de precs i preguntes per al públic present a la sala, sobre temes concrets d'interès 
municipal, segons el que disposen els articles 88.3 i 228.2 del ROF i 12 del ROM; però sense 
que hi hagi intervencions sobre això. Davant d'això, el Sr. Batle dóna per finalitzada també la 
reunió, a la mateixa hora ja indicada, i jo com a Secretari estenc la present acta la qual certific.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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